

Notes and News

Committee on African Studies in Canada

THE Committee on African Studies in Canada (Le Comité des Études Africaines au Canada) was formed at the end of last year after a founding meeting at McGill University, Montreal, when it was decided to create a permanent bilingual organization. Professor Ronald Cohen of the Sociology Department at McGill University was elected as Chairman, and Professor Donald C. Savage of the Department of History at Loyola College in Montreal as Executive Secretary.

The Committee undertakes to provide a forum for the exchange of information among Canadian Africanists. The Officers are exploring the possibility of an annual meeting to which papers could be contributed, and it has been decided to publish an annual newsletter. The Committee plans to sponsor discussion of the place of the study of non-European cultures, particularly African, in the curriculum of Canadian universities, and to promote a co-operative purchasing policy among those Canadian university libraries interested in acquiring African research materials. English and French are to be the official languages of the Committee and all reports will be issued in the two languages.

All inquiries concerning the Committee should be directed to the Secretary : Dr. Donald C. Savage, 4071 Grand Boulevard, Montreal 28, Canada.

Le Centre d'Études et de Documentation sur l'Afrique et l'Outre-Mer

BRANCHE ' Afrique Noire ' de la Documentation Française, le C.E.D.A.O.M. joue un rôle multiforme d'information et de documentation qui en fait l'un des meilleurs centres parisiens de recherches sur l'Afrique du Sud du Sahara, Madagascar et les Territoires et Départements d'Outre-Mer.

Le Centre d'Études et de Documentation sur l'Afrique et l'Outre-Mer est l'héritage d'un ensemble de services qui se sont regroupés à partir de 1941 dans les locaux de l'ancienne Agence de l'Indochine, 20 rue de la Boétie, d'abord sous forme d'*Agence Économique des Colonies* puis en 1953 sous forme de service d'information et de documentation du Ministère de la France d'Outre-Mer.

En 1959, lors de la suppression de ce Ministère à la suite de la mise en place de la Communauté, ce service était rattaché à la direction de la Documentation (Service du Premier Ministre, Secrétariat Général du Gouvernement) et érigé en un Centre axé sur l'Afrique Noire qui recevait le nom de *Centre d'Études et de Documentation sur l'Afrique et l'Outre-Mer*.

Ce Centre comprend trois parties :

Un service de documentation qui constitue des dossiers sur l'ensemble des problèmes politiques, économiques, sociaux et culturels de l'Afrique au Sud du Sahara, les départements d'outre-mer (Martinique, Guadeloupe, Guyane, Réunion) et les territoires d'outre-mer (Comores, Côte française des Somalis, Nouvelle Calédonie, Tahiti, îles australes).

Une photothèque qui dispose de 35.000 clichés et s'enrichit régulièrement par les envois des services d'informations des Républiques indépendantes d'Afrique.

Une bibliothèque comptant quelques 40.000 volumes. Elle comprend la totalité des collections de journaux officiels de l'ancien outre-mer français, par ailleurs les journaux des Républiques africaines y parviennent par avion.